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El passat 19 de juny els Mossos
d’Esquadra detenien Juan Carlos
Ramos, regidor socialista de Sant
Adrià de Besòs. Ramos hauria
desviat presumptament fons pú-
blics destinats a la vigilància de pi-
sos buits del Consorci de la Mina.
Els diners haurien anat a parar a
mans d’un altre dels detinguts,
conegut com a Tío Cristina, que
hauria delegat la vigilància a em-
preses irregulars gestionades per
suposats clans gitanos.

Una pràctica que és un secret
a veus a la Mina, on és habitual
trobar cartells que anuncien la vi-
gilància dels clans en pisos públics
o obres privades, tot i que des de
la detenció de Ramos i des que han
aparegut els primers reportatges
abordant el tema a la premsa són
menys visibles. Més enllà de les su-
posades irregularitats en la gestió
de pisos públics, els clans fa temps
que controlen la seguretat de di-
verses obres en aquest barri, sovint
a través de la intimidació. A la
Mina tradicionalment s’han re-
partit el territori. Els veïns, quan
ningú els sent, acostumen a em-
prar la paraula “màfia” per referir-
s’hi. Mai en veu alta, per por a les
represàlies. I més després que la
detenció de Ramos hagi derivat en
diverses situacions tenses, com l’o-
cupació massiva de pisos buits de
titularitat pública que es va produir
al barri el juliol i que encara con-
tinua. Una ocupació organitzada
pels mateixos clans que durant
molt temps s’han encarregat de vi-
gilar els pisos que ara usurpen.

Més enllà del barri de la
Mina, però, la presència de car-
tells amb el nom de suposats
clans també es pot comprovar en
obres de Barcelona i d’altres mu-
nicipis de l’àrea metropolitana,

com ara Badalona, l’Hospitalet o
Tiana, entre molts altres.

AL CENTRE DE BARCELONA
Carrer Joaquim Pou número 2,
barri Gòtic (Barcelona). En aquest
petit carrer que toca a la Via Laie-
tana de la capital catalana s’hi està
construint un hotel. 

Les obres les fa una de les
constructores més importants
de Catalunya –el 2016 va ingres-
sar 376 milions d’euros–. A la fa-
çana s’hi poden veure cartells
amb el nom d’un dels clans de la
Mina acompanyat d’una bande-
ra gitana. Aquest mitjà s’ha posat
en contacte amb la constructora
per preguntar sobre la qüestió. La
resposta –feta per una treballa-
dora del departament de comu-
nicació i per correu electrònic– ha
estat que desconeixen la situació.
Preguntats, en un segon correu,
per quina és l’empresa que fa la
vigilància a les obres de l’hotel –i
si la mateixa té l’autorització ad-
ministrativa i està inscrita al re-
gistre d’empreses de seguretat–
ja no hi ha hagut resposta.   

Un altre exemple. Cantonada
entre els carrers Roger de Flor i
Rosselló, també a Barcelona. Allà
el Consorci d’Educació hi fa una

nova escola. A la tanca que separa
les obres del carrer hi ha dos car-
tells, altre cop amb una inscripció
i els colors de la bandera gitana. El
nom coincideix amb el d’un clan
desarticulat fa tres anys que con-
trolava el tràfic de droga a Vilade-
cans. Fonts del Consorci es limiten
a dir que aquesta ‘empresa’ –ho es-
criuen així, entre cometes– està
contractada per la constructora, la
qual “sol·licita els serveis de vigi-
lància que considera oportuns”. El
mateix argument que utilitzen en
el cas de les obres de l’institut Vi-
ladomat, també a l’Eixample.

Qui tampoc aclareix la situació
és la promotora d’una obra de l’a-
vinguda Onze de Setembre de Tia-
na, on el nom del cartell també
coincideix amb el del clan de Vila-
decans desarticulat fa temps.

RESIGNACIÓ SINDICAL
Exemples a banda, qui coneix bé
aquesta realitat és Sergio Sánchez,
d’ADN Sindical Seguridad y Ser-
vicios de Cataluña. Aquest sindicat
va ser l’encarregat de denunciar a
la conselleria d’Interior, l’any 2012,
que a la Mina s’estaven contractant
empreses que no tenien autoritza-
ció. En declaracions a aquest mit-
jà, Sánchez alerta que a la vigilàn-

cia d’obres “tothom sap què passa
des de fa molts anys, però ningú fa
res”. Al mateix temps, lamenta
que “les empreses privades saben
qui contracten, però si això ja es va
permetre amb edificis públics en-
tre el 2012 i el 2016, imagina’t en
el cas de les obres privades”. Les
empreses de les quals parla Sán-
chez no tenien l’autorització per fer
la vigilància, tal com marca la Llei
5/2014 de seguretat privada i va
avançar en el seu moment el diari
Ara. I és que  una cosa és donar d’al-
ta una societat limitada –com sí que
fan alguns d’aquests suposats em-
presaris de la seguretat privada– i
una altra és tenir els permisos i com-
plir la llei per fer aquesta tasca.

INTIMIDACIÓ
Un arquitecte que fa molts anys
que dirigeix obres arreu de l’àrea
metropolitana, i que prefereix
mantenir l’anonimat, confirma a
aquest mitjà que la vigilància d’o-
bres per part de presumptes clans
és una pràctica estesa. De fet, ex-
plica que “són els mateixos clans els
que van a l’obra i pregunten al
constructor: ‘Oi que necessiteu
seguretat?’”. “Si els dius que no”,
afegeix, “ja saps que l’endemà no
hi trobaràs res”. Aquest arquitec-

te posa d’exemple un cas de fa anys
al barri del Gornal, a l’Hospitalet,
que recorda bé perquè va viure els
fets de primera mà. “Es tractava
d’una obra pública d’arranjament
d’una zona del barri”, explica.
“Quan quedava molt poc per fina-
litzar els treballs van donar la vi-
gilància per acabada. L’endemà van
desaparèixer els bancs que s’havien
de posar a la zona”, recorda. El
constructor de l’obra, que també
demana mantenir l’anonimat, ho
confirma i afegeix que sovint “tot
queda en l’economia submergida”.
Altres empreses sembla que pre-
fereixen abandonar l’obra abans de
córrer aquest risc, com hauria
passat a Sant Roc (Badalona) l’a-
bril passat, quan una constructo-
ra va retirar-se d’un projecte públic
per motius d’“incivisme”.

Tot i aquest panorama, no
sembla que es pugui posar fi a
aquesta realitat. Les empreses
haurien de denunciar els fets, però
això no passa. “Si no rebem cap de-
núncia, no hi pot haver una in-
vestigació”, diuen els Mossos d’Es-
quadra. De fet, la investigació de la
Mina va començar en el marc
d’una operació antidroga. El gre-
mi de promotors també fa silenci
i, mentrestant, tot segueix igual.

A. Merino / A. Nadeu / A. Ribas
BAIX LLOBREGAT

Qui vigila les obres?
» Cartells de suposats clans gitanos proliferen en obres d’arreu de l’àrea metropolitana

» Un dels noms coincideix amb el d’un grup que controlava el tràfic de droga a Viladecans

Dos dels casos d’obres amb cartells de vigilància de suposats clans gitanos que apareixen en aquest reportatge. Fotos: Línia
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REFERÈNDUM4El camí cap a l’1-O s’es-
curça. Queden pocs dies perquè els cata-
lans siguin cridats a les urnes per dir si vo-
len que Catalunya sigui un Estat inde-
pendent en forma de república.

L’acceleració cap al referèndum va viu-
re el 6 i 7 de setembre dos episodis clau, els
de l’aprovació de les lleis del referèndum i
de transitorietat jurídica. La primera es va
aprovar el dia 6 en una jornada maratoniana
caracteritzada per l’alta tensió al Parla-
ment. L’endemà, amb la tensió més rebai-
xada, Junts pel Sí i la CUP van aprovar la llei
de transitorietat jurídica, una de les tres nor-
mes anomenades de ‘desconnexió’. Va ser
la resposta d’aquestes dues formacions a l’a-
nunci de la Fiscalia de querellar-se contra tot
el Govern i la Mesa del Parlament. La llei de
transitorietat, però, va quedar suspesa cau-
telarment el 12 de setembre després que el

Tribunal Constitucional admetés a tràmit el
recurs del govern espanyol contra la norma.

RETIRADA D’URNES?
En aquest escenari, que l’1-O estigui a tocar
no vol dir que s’acabi fent. De fet, també el
12 de setembre, la Fiscalia va convocar el
major dels Mossos d’Esquadra, Josep Llu-
ís Trapero, per comunicar-li l’ordre del fis-
cal general de l’Estat, José Manuel Maza,
d’intervenir per impedir el referèndum i així
evitar “la consumació dels delictes”. L’en-
demà Trapero va traslladar l’ordre al cos po-
licial. D’altra banda, el portaveu de l’executiu
català, Jordi Turull, va confirmar que el Go-
vern havia rebut la notificació de la quere-
lla per la tramitació de la llei del referèndum
i la convocatòria de l’1-O. 

El camí cap a l’1-O es va complicar més
el 13 de setembre quan el mateix Maza va

enviar una ordre als quatre fiscals en cap
de Catalunya perquè citin a declarar els
més de 700 alcaldes que havien anunciat
que cediran locals municipals. Maza va ad-
vertir als Mossos que hauran de detenir els
alcaldes que no es presentin a declarar.  Per
la seva banda, els presidents de l'Associa-
ció Catalana de Municipis (ACM), Miquel
Buch, i de l'Associació de Municipis per la
Independència (AMI), Neus Lloveras,
van afirmar que aniran a declarar perquè
no tenen “res a amagar”. Un dia més tard
es va conèixer la querella de la Fiscalia con-
tra Lloveras i Buch per col·laborar amb l’1-
0, que  va ser admesa a tràmit el 18 de se-
tembre. El magistrat instructor, però, va
descartar els delictes de prevaricació i mal-
versació que demanava la Fiscalia.

D’altra banda, el 14 de setembre es va
fer encara més evident el desafiament del

Govern a l’Estat després que el vicepresi-
dent Oriol Junqueras comuniqués al mi-
nistre d’Hisenda, Cristóbal Montoro, que ja
no retrà comptes de les despeses relacio-
nades amb l’1-O. Això va provocar que rà-
pidament Montoro anunciés la intervenció
dels comptes de la Generalitat. Una deci-
sió que la Generalitat va recórrer al Suprem
el 18 de setembre. L’endemà, el dia 19, el vi-
cepresident Junqueras va anunciar que el
Suprem havia admès a tràmit el recurs, cosa
que segons ell implicava que la intervenció
de les finances quedés suspesa. Aquest ex-
trem, però, va ser negat pel mateix Suprem.

Per últim, el mateix dia 19 la Guàrdia
Civil va requisar a Terrassa documents per
a targetes censals del referèndum, men-
tre que els tres primers alcaldes citats per
la Fiscalia (Oliana, Pont de Suert i Mo-
llerusa) es van negar a declarar.

MANIFESTACIÓ4Al calendari de mobilit-
zacions fins a l’1-o hi havia una data mar-
cada, l’11 de setembre. Les expectatives es
van complir i la Diada va tornar a servir per-
què l’independentisme demostrés, un any
més, la seva capacitat de mobilització. Un
milió de persones van omplir el centre de
Barcelona per reivindicar, de forma pací-
fica i festiva, el seu dret a votar el pròxim
1 d’octubre en una jornada on el crit més
escoltat va ser el de “Votarem!”.

La jornada, com és habitual en les ma-
nifestacions convocades per l’ANC, va te-
nir com acte central una performance. En-
guany, com marca el ritual, a les 17:14h qua-
tre lones amb una urna, dos sís i un símbol
de la pau van sortir de cada extrem de la
creu formada entre el passeig de Gràcia i el

carrer Aragó, per trobar-se a la cruïlla d’a-
quests dos carrers. A mesura que les pan-
cartes anaven avançant la gent s’havia d’a-
nar posant la samarreta d’aquesta edició, tot
i que molts ja la duien des de feia estona.

A banda de la performance, la jornada
va servir per reivindicar el dret a l’autode-
terminació de Catalunya. El president de
l’ANC, Jordi Sànchez, va afirmar que  “amb
aquesta actitud no poden fer res ni fiscals,
ni jutges ni guàrdies civils”. Per la seva ban-
da, el president d’Òmnium, Jordi Cui-
xart, va assegurar que “l’Estat ja no té cap
autoritat sobre el poble de Catalunya”.
Les paraules de Sànchez i Cuixart van
arribar després que dos premis Nobel de la
pau, Ahmed Galai i Adolfo Pérez Esquivel,
explicitessin el seu suport al referèndum.

Un sol crit: “Votarem!”

» Recta final per a la celebració de l’1-O, que el 6 i 7 de setembre va viure dos dies clau al Parlament 
» L’Estat intervé les finances de la Generalitat per impedir el finançament del referèndum

L’hora de la veritat
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Opinió

Editorial

4Per la llibertat de premsa 
i per totes les llibertats

La llibertat de premsa és un
dels pilars fonamentals del sis-
tema democràtic. Uns mitjans
lliures de censura i d'amenaça
per part dels governs garan-
teixen un sistema comunicatiu
ric i divers, i una ciutadana in-
formada.

Som professionals compro-
mesos amb un exercici respon-
sable del periodisme i la defen-
sa de la llibertat d'expressió i la
llibertat de premsa, principis fo-
namentals en una societat plu-
ral i democràtica. Uns principis,
reconeguts a la Declaració Uni-
versal dels Drets Humans (art.
19), al Conveni Europeu dels
Drets Humans (art. 10) i a la
Carta dels Drets Fonamentals
de la Unió Europea (art. 11).
Fins i tot a la Constitució Es-
panyola (art. 20).

En els darrers dies, i arran
de la convocatòria i la campa-
nya del referèndum de l'1 d'oc-

tubre i de l'actuació despro-
porcionada del govern espany-
ol per impedir-lo malgrat la
voluntat del Parlament i de la
majoria de la ciutadania, di-
verses associacions professio-
nals han rebut denúncies de pe-
riodistes que han estat coac-
cionats, obligats a identificar-se
durant la cobertura d'esdeve-
niments d'interès públic, pres-
sions a les redaccions i adverti-
ments judicials.

Aquests fets signifiquen un
atac greu i frontal a la llibertat
d'expressió i d'informació. Com
a professionals del periodisme
i de la comunicació, per respecte
a la societat a la qual ens devem
i servim, no ens podem perme-
tre el silenci davant d'aquesta
dinàmica. No es poden erosio-
nar els drets fonamentals de la
llibertat d'expressió i d'infor-
mació, i els mitjans públics i pri-
vats tenim el deure i el dret de

treballar amb llibertat per poder
fer-nos-en ressò.

Per això, i d'acord amb els
nostres principis deontològics,
exigim la immediata aturada
d'aquestes actuacions que ame-
nacen la nostra feina, empo-
breixen la nostra capacitat d'in-
formar amb qualitat, la llibertat
dels nostres mitjans per emetre
continguts publicitaris, i ame-
nacen drets fonamentals.

Fidels al nostre compromís
amb el periodisme mostrem,
també, el nostre compromís
amb un model de societat en què
la llibertat d'expressió i d'infor-
mació són part indestriable del
conjunt de llibertats que cal ga-
rantir a totes i cadascuna de les
persones que integrem la socie-
tat catalana. Són drets fona-
mentals i nosaltres i els mitjans
pels quals treballem, actors,
com d'altres institucions, ga-
rants de la seva salvaguarda.

Actualitat a la xarxa

#NoTenimPor #MadridConEl1-O #DembéléLesionat

@omnium Crits de "No tinc por" refer-
men la solidària unió de la societat cata-
lana en la defensa del Referèndum. No
tenim por!

@antoniobanos_: Hay imprentas en
Madrid que conozcáis para imprimir carte-
les del referéndum? Os podéis encargar
vosotros de hacerlo? Es totalmente en serio.

@Sr_HSmith: Si la lesión de Ousmane
Dembélé del FC Barcelona no es la apli-
cación del artículo 155 yo ya no sé.
#Dembelé.

per Associació de Mitjans d'Informació i Comunicació

No fa gaire temps, estaven en
qüestió algunes llibertats na-
cionals d'aquest país. Ara, ho es-
tan totes. L'agressivitat de les ins-
titucions de l'Estat no es limita
al Govern o el Parlament, sinó
que a hores d'ara afecta la im-
mensa majoria dels municipis
catalans; els mitjans de comu-
nicació que els desagraden, com
és el cas de mitjans del nostre
col·lectiu que han rebut reque-
riments perquè deixin de pu-
blicitar el referèndum, i final-
ment els drets cívics de tots els
ciutadans, també els que tenen
decidit –legítimament i cívica-
ment– votar contra la indepen-
dència. Catalunya sembla estar,
de fet, sota un estat d'excepció
decretat, però no declarat.

Tot plegat ha generat una
situació insostenible, que no-

més pot superar-se seguint per
la via democràtica. És per això
que els mitjans generalistes, te-
màtics i locals i territorials, els
que estem més arran de carrer,
demanem a la ciutadania que
es mobilitzi el pròxim 1 d'oc-
tubre, que manifesti el nivell de
voluntat de sobirania d'aquest
país i el desig de democràcia
dels ciutadans. Cedir a la por
seria incompatible amb un fu-
tur de dignitat democràtica.

Els mitjans de comunica-
ció de proximitat mantindrem
el nostre compromís amb el
poble al qual ens adrecem. In-
formarem i donarem veu amb
llibertat a una societat que
vol estar informada i opinar.
Hi som i hi serem, com ho
hem fet sempre, com feu els
nostres lectors.

Un diari participatiu

4Sense amenaces



| 6 líniamar.cat Setembre 2017 Entrevista

Primera hora de la tarda. Depar-
tament de la Vicepresidència, 
a la Rambla de Catalunya de

Barcelona. Cau un sol de justícia, però
el despatx del vicepresident Junque-
ras és un oasi climàtic. En un gest que
ens recorda un antic president, ens
pregunta amb detall d’on som i de-
mostra que es coneix el territori. Ens
rep tens, atabalat per una agenda
que treu fum. Però acaba relaxat,
amb aquell toc d’ironia que el carac-
teritza i que no perd ni en moments
transcendentals com aquest.

Creu que l’independentisme ar-
riba a la recta final de cara al refe-
rèndum de l’1 d’octubre havent
guanyat més suport a l’àrea me-
tropolitana?
Nosaltres fa molt temps que treba-
llem amb la vocació d’arribar a tot
arreu. En el meu cas concret, com a
exalcalde de Sant Vicenç dels Horts,
fa molt temps que em dedico a mi-
llorar les condicions de vida dels
ciutadans de l’àrea metropolitana
en particular. Estic convençut que
hem donat bons exemples amb la
nostra gestió, la nostra actitud i la

nostra manera de fer. I penso que
hi ha molta gent que comparteix
amb nosaltres que si aquest país
disposa de més eines, les podrem
aplicar molt millor.

Sembla que l’escull principal per
fer créixer aquest suport és la
por a la independència de part
de la població metropolitana.
No sé si la via unilateral per arri-
bar-hi hi ajuda gaire.
Nosaltres sempre hem estat parti-
daris de parlar i d’arribar a acords
amb tothom. Ens hi hem esforçat
molt perquè fos així, no només
amb l’Estat espanyol sinó també
amb agents públics i privats de
tota mena. És evident que el go-
vern espanyol no vol negociar
amb ningú. Mai. No vol parlar de
cap tema sota cap circumstància.
Per tant, és l’Estat espanyol qui tria
la via unilateral d’intentar impedir
l’exercici de la democràcia. 

I vostès la via unilateral d’inten-
tar exercir-la.
Tot el que fem nosaltres té un ca-
ràcter no només bilateral sinó, so-
bretot, multilateral. Estem en el
marc d’unes institucions europees,
d’un món global, complex. Nosal-
tres som uns gestors de multilate-
ralitat. També, entre altres coses,

perquè el nostre és un país molt
plural, molt multilateral en tots els
sentits. I, per tant, a nosaltres se’ns
trobarà sempre en la normalitat
democràtica, en la voluntat de ser-
vir la llei, els principis del dret in-
ternacional i els drets humans. En
tot cas, qui se situa molt sovint al
marge de la legalitat és un govern
que ha tingut un ministre de l’In-
terior que conspirava obertament
per rebentar el sistema sanitari del
nostre país. O per aixecar proves
falses contra ciutadans de Catalu-
nya. Nosaltres això no ho hem fet
mai. Per tant, em sembla que està
molt clar el paper de cadascú.

A la gent la preocupa la butxaca.
Suposem que el Sí guanya el re-
ferèndum i es vol tirar endavant
un Estat independent: Catalu-
nya estaria preparada per ga-
rantir les prestacions d’atur o les
pensions, per exemple?
Bé, en tot cas les prestacions so-
cials són una obligació d’aquell
que les ha recaptat i, per tant, l’Es-
tat espanyol té aquesta obligació
amb tots els nostres pensionistes,
per exemple. De la mateixa ma-
nera que la té l’Estat alemany o
francès amb aquella gent que ha
treballat a les seves respectives
economies. Ningú pot desdir-se

d’aquesta obligació, només faltaria.
D’altra banda, també és evident
que, malauradament, el govern es-
panyol ha polvoritzat, ha fet des-
aparèixer, el fons de reserva de la
Seguretat Social. 

D’acord, però jo li preguntava pel
que podrien fer vostès en el cas
d’una Catalunya independent.
Nosaltres estem en condicions de
garantir que mai no avantposarem
altres interessos als dels ciutadans,
especialment d’aquells que estan
en una situació de més necessitat,
com per exemple els pensionistes. I,
per tant, que el futur de les pensions
estarà molt millor en mans dels ciu-
tadans de Catalunya que no pas en
les d’un govern espanyol que, insis-
teixo, s’ha polit més de 60.000 mi-
lions d’euros que anaven destinats
als pensionistes d’arreu de l’Estat,
també òbviament als de Catalunya.

Parlant de diners, als alcaldes i al-
caldesses els preocupa el deute i
el finançament dels seus ajunta-
ments. Amb un Estat indepen-
dent seria millor que ara?
La primera constatació d’això que
em planteja és que el deute que la
Generalitat té amb els ajuntaments
ha millorat de forma aclaparadora
amb aquest Govern. I que si alguna

cosa caracteritza, entre altres, la
nostra gestió és precisament que
hem afrontat bona part dels nos-
tres compromisos amb el món mu-
nicipal, com també ho hem fet amb
les famílies, amb el conjunt dels
proveïdors... Hem reduït el termini
de pagament a menys de la meitat,
hem quadrat la tresoreria... Hem fet
coses que durant molt temps es
consideraven molt difícils de fer. I la
nostra voluntat és continuar actu-
ant amb la màxima responsabilitat
i compromís amb el món munici-
pal. Em sembla que ho hem de-
mostrat àmpliament arreu. Amb el
metro a l’Hospitalet, amb el tren a
Sabadell, a Santa Coloma de Gra-
menet, a Badalona... Al conjunt de
l’àrea metropolitana. Pagant bona
part d’aquest finançament que es-
tava pendent, impulsant obres... Per
tant, penso que els fets ens avalen.

Creu que s’han refet ponts amb
l’àrea metropolitana?
El que és segur és que jo estic to-
talment compromès amb l’àrea
metropolitana, entre altres coses
perquè en sóc un ciutadà més. Per
part meva, res més plaent que fer
ponts amb els meus conciuta-
dans. El compromís és absolut, en
aquest sentit. Però insisteixo: els
fets ho demostren cada dia.4

Oriol Junqueras
Vicepresident del Govern de la Generalitat

Arnau Nadeu
Fotografia: F. J. Rodríguez

“Estic totalment compromès amb l’àrea
metropolitana: els fets ho demostren”
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– A la gent li fa por la butxaca.
Les pensions, per exemple.
– Doncs el govern espanyol 
s’ha polit el fons de reserva.

– Un Estat català estaria 
preparat per garantir-les?
– El futur de les pensions
estarà molt millor en mans
dels ciutadans de Catalunya.

– A la gent li fa por la butxaca.
Les pensions, per exemple.
– Doncs el govern espanyol 
s’ha polit el fons de reserva.

– Un Estat català estaria 
preparat per garantir-les?
– El futur de les pensions
estarà molt millor en mans
dels ciutadans de Catalunya.

3Parlem del Baix Llobregat. Al
Delta i també a la zona d’Esplu-
gues s’estan desencallant deman-
des històriques, com la connexió
més directa entre Sant Just i Es-
plugues amb Trambaix o l’amplia-
ció de l’Hospital de Viladecans.
Invertir en aquest territori és una
prioritat del Govern?
És una prioritat del Govern millorar
les condicions de vida dels ciutadans
arreu del país, òbviament també en
aquesta zona. Dit això, és cert que hi
ha una part d’aquestes inversions
que s’han reclamat llargament i que
estem trobant la manera de poder-
les fer. L’Hospital de Viladecans, el
desplegament del transport públic
en el conjunt de la comarca... L’estem
impulsant, no només amb el Tram-
baix sinó també amb un reordena-
ment d’alguns dels serveis fets a
través dels Ferrocarrils de la Genera-
litat de Catalunya.

Parlant de trens, a l’Hospitalet de
Llobregat el que esperen amb
candeletes és l’arribada de la
Línia 10 del metro. Ara ja hi ha ca-
lendari, però els veïns s’ho pre-
nen amb cautela. Pot prometre
que es complirà i que el 2019 s’o-
briran les estacions?
No cal que ho prometi. Només cal
observar el que fem. Vam dir que
tancaríem la presó Model, tothom
deia que era impossible i la vam tan-
car. Vam dir que faríem la Renda Ga-
rantida de Ciutadania, tothom deia
que no ens en sortiríem i l’hem fet.
Vam dir que universalitzaríem la
Salut, tothom deia que no ho acon-
seguiríem i l’hem universalitzat. Vam
dir que posaríem més mestres i pro-

fessors que mai en la història del
país, tothom estava convençut que
no ho faríem i ho hem fet... 

Amb el metro de l’Hospitalet
també serà així?
Insisteixo: crec que els fets parlen
per si sols i que cada dia demos-
trem que allò que prometem ho
complim. Evidentment, si ens ajuda
tothom serà més fàcil, mentre que
si tothom ens posa traves serà molt
més difícil. Però el nostre compro-
mís és absolutament ferm. 

On també hi ha un compromís o,
més ben dit, una voluntat ferma
de fer possible una comarca in-
dependent és al Baix Llobregat

Nord. La plataforma ‘El Montser-
ratí és comarca’ es va presentar
amb força abans de l’estiu. Ho
veuria amb bons ulls vostè?
En tot cas, el que és rellevant és
com ho veuen els habitants d’a-
questa àrea. Tothom és conscient
de les dificultats d’estructuració
del Baix Llobregat en el seu con-
junt i també de les comarques del
seu entorn. De l’enorme diversitat
des d’un punt de vista geogràfic,
demogràfic, econòmic... Hi ha mu-
nicipis, com per exemple Castell-
bisbal o Ullastrell, que s’aboquen
al Baix Llobregat però que formen
part de la comarca del Vallès Occi-
dental, i que és molt rellevant la
seva opinió. Perquè suposo que
ningú vol crear una comarca en
contra de l’opinió de la gent que hi
viu, no?

[Silenci]
O el cas del Bruc, que tot i estar abo-
cat també al Baix Llobregat forma
part de la comarca de l’Anoia. O el
d’alguns municipis que són de l’Alt
Penedès o la realitat d’alguns po-
bles agregats, com Sant Joan Sa-
mora, etcètera. Bé, del que es tracta
sobretot és de tenir en compte l’opi-
nió dels ciutadans d’aquests munici-
pis i de buscar les millors estructures
possibles. 

En tot cas, si hi hagués un suport
prou clar per fer una nova co-
marca al Montserratí, a vostè li
semblaria bé?
A nosaltres sempre ens sembla bé
escoltar l’opinió de la gent. Estem
segurs que som els que més ens es-
forcem per donar oportunitats per-
què la gent decideixi, opini, voti... I,
per tant, insisteixo: són els habitants
d’aquesta zona els que han de tro-
bar la millor manera d’organitzar-se.
Perquè és possible que alguns pre-
fereixin tenir com a ciutat de refe-
rència Terrassa, Vilafranca, Igualada,
Sant Feliu de Llobregat... No ho sé.
Tots plegats haurem de decidir la
millor organització possible. 

El Baix Llobregat és una comarca
molt heterogènia, vostè ara ho
comentava. Però en els últims
anys ha compartit una lluita co-
muna: la de la crisi econòmica.
Com la resta del país, sí.

A Cornellà, per exemple, l’alcalde
Balmón ens deia que, durant els
anys de crisi, els ajuntaments
s’han sentit molt sols a l’hora de fer
front als seus efectes, en al·lusió a
la Generalitat. 
Té tota la raó i és evident que jo
també la tinc quan dic que això ha
canviat dràsticament. 

Des de l’arribada de Junts pel Sí
al Govern ja no es pot sostenir
una afirmació així?
Jo estic convençut que l’esforç de

tots ha fet possible canviar dràsti-
cament aquesta realitat, que jo
també vaig patir com a alcalde.

Per tant, vostè, com a exalcalde,
comparteix aquesta impressió
de Balmón.
Certament. Almenys expressada
en aquests termes que vostè m’ha
citat. Si hi ha algun matís que ha
omès, no ho sé... [Somriu].

Com a mínim explícit, no.
En aquest sentit, doncs, estic total-
ment d’acord que els ajuntaments
molt sovint han aguantat una part
important de la crisi econòmica, al-
hora que remarco que aquesta si-
tuació ha canviat molt.

Des de l’arribada de Junts pel Sí
al Govern.
Jo no he dit això. He dit que és evi-
dent que ara ha canviat.

D’acord, però a què ho atribueix?
Al canvi de Govern? A què la part
més dura de la crisi sembla que ja
ha passat?
A què hem fet un esforç molt im-
portant des del Govern per con-
trolar la tresoreria i poder fer front
a les responsabilitats que teníem
amb els ajuntaments, amb les fa-
mílies, amb els proveïdors... És el
que li deia al principi. Crec, since-
rament, que hi ha hagut una mi-
llora molt significativa.

El context econòmic no els ha
ajudat?
Malauradament, a nosaltres els
beneficis del context econòmic
ens arriben molt tard. Primer per-
què el govern espanyol calcula
sistemàticament a la baixa les
bestretes del sistema de finança-
ment i, segon, perquè liquida al
cap de dos anys i set mesos. Però,
malgrat tot, la situació ha canviat
radicalment. Segur que si li tor-
nés a preguntar al senyor Balmón
li diria que ha notat una millora
molt substancial.

Així ho farem quan tinguem l’o-
casió de tornar-lo a entrevistar.
D’acord. I si no fos així, em fan un
truc o organitzem una entrevista
conjunta amb ell, cosa que també
és possible i seria original.

Queda escrit.
Per part meva seria un plaer.<

“Hem fet un esforç molt important per
complir millor amb els ajuntaments” 

“És l’Estat espanyol

qui tria la

via unilateral

per impedir

la democràcia”

“Suposo que ningú

vol crear una 

comarca en contra

de l’opinió de la

gent que hi viu, no?”
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SEGURETAT4Castelldefels ha
reclamat recentment poder con-
tractar 10 policies municipals
més, una petició que ha denegat
el Ministeri d’Hisenda. 

La demanda es va concretar el
juliol mitjançant una carta que
van enviar a Hisenda i que esta-
va signada per la regidora de
Règim Interior, Lourdes Ar-
mengol, i el regidor de Governa-
ció, Jordi Planell. En aquella
sol·licitud es reclamava poder
incorporar més agents a la plan-
tilla del cos municipal atesa “la ur-
gència de falta d’efectius existent”. 

I és que a Castelldefels hi ha
set policies locals que no poden
exercir la seva tasca sinó que tre-
ballen fent funcions auxiliars, i
tres places vacants. El consisto-
ri reclamava a la missiva poder
convertir aquests llocs de feina
en places de policia local. “Ne-
cessitem policies perquè la ràtio
no és correcta, perquè rebem
molts visitants, perquè l’edat

mitjana a la plantilla és de 49
anys i perquè l’estat d’alerta te-
rrorista ara mateix és al nivell 4”,
explica Planell. 

Però el Ministeri d’Hisenda
ha dit que no, basant-se en la Llei
del Pressupostos Generals (Llei
3/2017), segons la qual no es pot
incrementar la plantilla munici-
pal si no és per cobrir places de
persones que hagin cessat la
seva activitat.  Segons recorda

l’Ajuntament, aquesta normati-
va es basa en la famosa Llei de
Racionalització i Sostenibilitat de
les Administracions Locals
(LRSAL), que tampoc permet fer
increments de plantilla. 

Tanmateix, Planell alerta que
Castelldefels té dèficit d’agents de
policia local perquè l’increment
de la població ha fet que la ciu-
tat tingui una ràtio d’agents in-
ferior a la que li correspondria.

El consistori veu necessari ampliar la policia local. Foto: Ajuntament

L’Estat no autoritza que la
ciutat tingui més policies locals
» Hisenda s’escuda en la llei per no permetre fer noves contractacions

» L’Ajuntament alerta de “falta d’efectius” i reclama més agents

Joves amb lesió medul·lar
alerten sobre conduir begut

CONSCIENCIACIÓ4Molts joves
que van anar de festa el passat
dissabte 16 de setembre a la
zona de l’avinguda dels Banys
amb el passeig Marítim van po-
der participar de la campanya
per una conducció responsable
que han posat en marxa el con-
sistori i la Fundació Abertis. 

La iniciativa estava protago-
nitzada per un grup de volunta-
ris de Creu Roja i de l’Institut
Guttman amb lesió medul·lar a
causa d’un accident de trànsit, els
quals van alertar als joves sobre

els perills de conduir begut o sota
els efectes de les drogues. 

La campanya, que rep el
nom de Et queda una vida, va
néixer l’any 2009 i procura fer
consciència sobre una conducció
segura entre aquells que agafen
el cotxe després de sortir a la nit. 

A més dels voluntaris, l’acti-
vitat va comptar amb la pre-
sència de la gerent de la funda-
ció, Georgina Flamme; el res-
ponsable de la policia local,
Raúl Vergel, i el regidor de Go-
vernació, Jordi Planell.  

Comín anuncia que el tercer
CAP estarà enllestit en 3 anys

SANITAT4L’esperat tercer CAP
de la ciutat comença a prendre
forma. El conseller de Salut,
Antoni Comín, va anunciar a
l’agost que el centre de salut se-
ria una realitat el 2020. En con-
cret, la voluntat del seu depar-
tament és que el projecte exe-
cutiu estigui redactat l’any vinent
i que les obres arrenquin el 2019
i, tenint en compte que la cons-
trucció d’un equipament d’a-
questes característiques acos-
tuma a durar uns 18 mesos, va
assegurar, “els ciutadans po-
dran visitar el seu metge en

aquest centre de cara a l’any
2020, que és molt aviat”, va de-
clarar Comín. 

El conseller va visitar els te-
rrenys on s’ubicarà el futur CAP,
una parcel·la de titularitat mu-
nicipal situada a l’avinguda Llu-
ís Companys cantonada amb el
carrer Doctor Trueta. De fet,
Comín va estar acompanyat per
l’alcaldessa, Maria Miranda, i pel
regidor de Salut, Àlex Com-
pany. Miranda, a més, va expli-
car que abans de les obres cal-
drà canviar el planejament ur-
banístic d’aquella zona. 

Can Vinader tanca el
calendari festiu dels barris

TRADICIÓ4La pluja no va ser un
impediment perquè els veïns de
Can Vinader sortissin al carrer a
gaudir de la seva Festa Major. 

Del 15 al 17 de setembre,
centenars de veïns van partici-
par en les activitats programa-
des i que estan dirigides a tota la
ciutadania com ara tallers, ac-
tuacions musicals, dansa, un
concurs de pintura infantil i un
torneig de bàsquet 3x3 antira-
cista, entre altres. 

La presidenta de l’Associació
de Veïns, Dina Testa, celebra la
bona acollida del torneig de bàs-
quet, el qual ha estat una nove-
tat en les festes d’enguany. A
més, explica que ja estan pensant
en les activitats del pròxim any
en les quals “els protagonistes
absoluts seran els nens”. 

D’aquesta manera, Can Vi-
nader posa punt final al calen-
dari de festes majors dels barris
i s’acomiada de l’estiu. 

Convivència | La ciutat vol reforçar les relacions interculturals
Després dels atemptats de Barcelona i Cambrils del 17 d’agost, l’Ajuntament va anunciar

que reforçaria iniciatives que fessin més fortes les relacions interculturals a la ciutat, 
després de reunir-se amb representants de l’Associació Cultura Islàmica i Tasamoh. 

En aquest sentit, es faran més tallers antirumors i xerrades a les escoles i instituts. 

3x3 antiracista. Foto: Oriol Pagès

Els voluntaris consciencien sobre una conducció segura. Foto: Ajuntament
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NOUS DRETS4El Parlament
va donar llum verda el passat 12
de juliol, amb el vistiplau de totes
les formacions amb representació
a la cambra, a la Renda Garantida
de Ciutadania, una ajuda que
neix per garantir que tots els ciu-
tadans de Catalunya puguin fer
front a les despeses necessàries
tant del seu dia a dia com de les
persones que formen la seva uni-
tat familiar. 

La consellera de Treball, Afers
Socials i Famílies, Dolors Bassa, va
celebrar l’aprovació de la llei que
empara aquesta ajuda i va cons-
tatar que és la demostració que Ca-
talunya “és un país cohesionat”.
Des del Govern destaquen que  es
tracta d’una eina de país que ha de
permetre alleujar i corregir situa-
cions de pobresa i vulnerabilitat. En
aquest sentit, permetrà assegurar
els ingressos mínims de les perso-
nes amb dificultats i, al mateix
temps, impulsar la millora de les
condicions socials i laborals dels
ciutadans davant l’escassedat d’o-
cupació i la precarietat laboral. És
a dir, es tracta d’una ajuda que vol
combatre les desigualtats i garan-
tir una existència digna.

Amb la Renda Garantida, el
Govern es planteja, com a objec-

tiu final, la promoció de les per-
sones beneficiàries i el seu apo-
derament, per tal d’ajudar-les a su-
perar les condicions que les van
dur a necessitar aquesta prestació. 

I és que qui rebi l’ajuda, des-
taquen des de la Generalitat, hau-
rà de respondre de forma “activa,
compromesa i responsable” en
la superació de la situació de vul-
nerabilitat que viu, mitjançant un
itinerari d’inserció laboral que ga-
ranteixi la seva autonomia i inde-
pendència econòmica. 

I qui pot ser beneficiari d’a-
questa ajuda? Qualsevol persona
que tingui uns ingressos inferiors
a 564 euros al mes, que equivalen
al 85% de l’Índex de Renda de Su-
ficiència de Catalunya.  Per tant,
qualsevol persona que no dispo-
si de recursos o que els que tingui
no siguin suficients per afrontar el
seu dia a dia hi té dret.

El perfil de persones que poden
demanar la Renda Garantida de
Ciutadania són famílies de fins a
tres fills amb pocs ingressos, ciu-
tadans que treballen a temps par-
cial, famílies monoparentals on
l’adult no treballi o ho faci a temps
parcial –i cobri menys de 639 euros
al mes–, persones que percebin
menys de 564 euros al mes i les que
ja reben la Renda Mínima d’Inser-
ció, les quals passaran a cobrar, au-
tomàticament, la Renda Garantida
de Ciutadania [per a més informa-
ció veure el gràfic superior]. 

Per tal de demanar la Renda
Garantida de Ciutadania cal trucar
al 900 400 012 o visitar la pàgina
web www.rendagarantida.gen-
cat.cat, on s’informa dels requisits
per accedir a la prestació. Per po-
der iniciar els tràmits cal que els in-
teressats demanin cita prèvia.

La consellera Bassa va explicar
durant la signatura de l’acord amb
els promotors de la Iniciativa Po-
pular per a una Renda Garantida
de Ciutadania que no serà només
el Govern que decidirà qui ne-
cessita aquest ajut, sinó que ho
farà de la mà dels agents econò-
mics, socials i del tercer sector,
amb els quals anirà estudiant com
es va modulant la renda.

Renda Garantida:
tot el que has de saber

Els diferents perfils de persones que poden rebre la Renda Garantida de Ciutadania. Infografies: Oscar Murillo / Línia

www.rendagarantida.gencat.cat 900 400 012

És necessari

demanar cita prèvia

per iniciar els tràmits

Pàgines especials
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ENSENYAMENT4L’odissea de
l’escola Mediterrània per man-
tenir-se en funcionament i acon-
seguir deslliurar-se dels barracons
continuarà com a mínim cinc
anys més. En un debat organitzat
per l’AMPA amb presència d’au-
toritats polítiques d’Ajuntament,
Govern i Parlament, la directora
dels Serveis Territorials d’En-
senyament, Núria Vallduriola,
va assegurar que la Generalitat té
previst acordar el 2018 la cons-
trucció del nou edifici de l’esco-
la, i que les obres durarien uns
quatre anys. D’aquesta manera,
sembla que s’esvaeixen els dub-
tes sobre el futur de l’equipament,
que continuarà amb barracons
com a mínim fins a l’any 2022. 

Uns barracons que, per cert,
acolliran aquest curs a nous
alumnes de secundària, con-
vertint la Mediterrània en Ins-
titut Escola. L’Ajuntament ha ex-
plicat que a Viladecans enguany
hi haurà 28 aules de primer

d’ESO; dos més que el curs pas-
sat i nou més que el 2010-2011,
fent que hagi estat necessària la
creació del sisè institut a la ciu-
tat que s’anomenarà provisio-
nalment Viladecans 6, i que ha
començat la seva vida dins de
l’Escola Mediterrània, en els
mòduls prefabricats. 

Per altra banda, s’incorpora
el batxillerat a un altre institut
que es va crear fa quatre anys i

que encara porta el nom d’Ins-
titut de Viladecans, encara que el
consistori ha explicat que rebrà
un nom definitiu molt aviat. 

Aquest institut també viu
d’inquilí a les instal·lacions d’u-
na escola, en aquest cas l’Enxa-
neta, al barri de Can Sellarés. A
falta de xifres definitives, i su-
mant primària i secundària, han
començat el curs a Viladecans
més d’11.000 infants.

Els barracons acolliran alumnes d’ESO aquest curs. Foto: Ajuntament

L’escola Mediterrània no 
tindrà nou edifici fins al 2022 

» El Govern anuncia que la construcció s’aprovarà el 2018
» Les obres del futur centre durarien al voltant de quatre anys

Ecologistes en Acció premia
dues platges de Viladecans

MEDI AMBIENT4Les platges de
Cal Francès i del Remolar de Vi-
ladecans han rebut un any més
el guardó de “Platges Verges”
que concedeix l’organització no
governamental Ecologistes en
Acció, essent les úniques de la
província de Barcelona que han
aconseguit aquest premi. 

Els guardons tenen com a
objectiu valorar i felicitar des del
punt de vista ecològic i de pre-
servació del Medi els esforços de
municipis i entitats socials per
mantenir les platges dels seus
termes municipals amb el seu es-

tat natural, protegides d’agres-
sions tant urbanístiques com
industrials. Segons Ecologistes
en Acció, aquest reconeixement
vol “ressaltar el valor d’aquelles
platges que encara es mantenen
en el seu estat natural”. 

El guardó –segons els orga-
nitzadors- “és un símbol ecolò-
gic de reconeixement i emulació
a aquelles platges en estat més
salvatge que aconsegueixen
aquests nivells de qualitat am-
biental i busquen un equilibri en-
tre la utilització del recurs na-
tural i el respecte de l’entorn”.

Prova pilot per crear
l’operador elèctric municipal

ENERGIA4El projecte Vilawatt,
que pretén la creació d’un ope-
rador elèctric de caràcter públic
a la ciutat, comença a implantar-
se després de les etapes de pla-
nificació i cerca de finançament. 

En concret, l’Ajuntament ha
obert la convocatòria per tal de
rehabilitar una seixantena de
pisos i locals comercials. L’ac-
tuació se centra en els habitatges
antics d’una de les zones amb
més densitat de la ciutat, per-
tanyents als barris de la Mont-
serratina, la Unión i la Riera.
L’Ajuntament i la Unió Europea

invertiran 1,4 milions d’euros en
aquesta acció, del total de 5,3 mi-
lions del projecte Vilawatt, sub-
vencionat en un 80% per la UE. 

Es calcula que cada habitat-
ge rebrà uns 20.000 euros en-
tre zones comunes i privades
per maximitzar l'eficiència ener-
gètica. A canvi, el propietari es
compromet a mantenir l'habi-
tatge ocupat almenys cinc anys,
a formar part de la companyia
subministradora elèctrica que es
crearà i a tenir contractada
aquesta energia deu anys pa-
gant 35 euros al mes.

Èxit de participació del 
81è Aplec de Sant Ramon

TRADICIÓ4Els ciutadans de
Viladecans, Sant Climent i Sant
Boi responen sempre massiva-
ment a la tradició de reunir-se a
l’ermita de Sant Ramon Nonat,
que corona la muntanya que
comparteixen els habitants d’a-
questes localitats, el primer cap
de setmana de setembre. En-
guany han actuat al pla de l’er-
mita els Castellers de Vilade-
cans, i també hi ha pujat la Ma-
muteta, el bestiari infantil de la

ciutat que treu aigua per re-
frescar l’ambient. Entre les ac-
tivitats que hi ha hagut, destaca
l’actuació de la cobla de Sabadell
amb danses tradicionals i sar-
danes, una degustació de fruites,
la 39a cursa de Sant Ramon
pels més esportistes –en la qual
hi van participar uns 500 atle-
tes–, i la tercera passejada amb
gossos organitzada pel Refugi
Municipal d’Animals de Com-
panyia de Sant Boi.

Successos | Rescaten un gos dins d'un contenidor soterrat
Els Bombers de la Generalitat han rescatat un gos que algú havia abandonat viu dins d’un

contenidor de rebuig soterrat, al barri de l’Eixample. Els plors de l’animal van alertar els
veïns, que es van adonar que provenien de dins d’un d’aquests contenidors. Els bombers 

van haver de treure el gos fent un llaç amb una corda, per la impossibilitat d’accedir-hi.
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ENSENYAMENT4Finalment,
l’escola de Gavà Mar veu garan-
tida la seva continuitat amb la
conversió a institut escola, que
s’estrena aquest curs. Una de les
grans preocupacions dels veïns
era que l’alumnat de secundària
se n’havia d’anar del barri per
poder continuar amb els estudis
obligatoris, i finalment la rei-
vindicació ha arribat a bon port. 

Però l’institut escola no ha co-
mençat amb les condicions que
desitjaven les famílies: fins que
no es construeixi l’edifici defini-
tiu, els 60 alumnes faran classe
en mòduls prefabricats, coneguts
popularment com a barracons.
Aquest mòdul serà l’aula d’a-
quests alumnes almenys en els
pròxims dos anys, segons ha
confirmat la Generalitat. 

En aquets sentit, la directora
dels Serveis Territorials d'En-
senyament al Baix Llobregat,
Núria Vallduriola, va explicar
durant la inauguració del curs

que el de Gavà Mar és el primer
institut escola de la comarca que
es posa en marxa per motius ge-
ogràfics i no pas d'alumnat des-
afavorit. El projecte del nou edi-
fici de l’equipament es preveu que
estigui redactat a la tardor i su-
posarà una inversió d’1.250.000
euros per part del Departament
d’Ensenyament. 

L’Ajuntament, per la seva
banda, ha explicat que la creació

d’aquests dos grups de primer
d’ESO a Gavà Mar, juntament
amb l’obertura d’un nou grup de
P3 a l’escola Marcel·lí Mora-
gues, ha comportat l’ampliació
de places a l’escola pública de
Gavà. L’actual curs ha començat
amb 7.025 estudiants d’educació
infantil, primària i secundària en
els centres públics i concertats de
la ciutat. Es tracta d’una xifra su-
perior que l’any passat.

El nou edifici del centre estarà enllestit d’aquí a dos anys. Foto: Ajuntament

L’institut escola de Gavà Mar
s’estrena amb barracons

» Els grups d’ESO estaran en aquests mòduls almenys dos anys
» Augmenta la xifra d’alumnes a la ciutat i ja supera els 7.000

Sánchez demana que “deixin
en pau” als alcaldes socialistes

POLÍTICA4La tradicional Festa
de la Rosa del Partit dels Socia-
listes de Catalunya, que se cele-
bra cada any a la Pineda de
Gavà Mar, ha servit per fer pin-
ya entre militància i represen-
tants polítics, en un context de
tensió per la convocatòria del re-
ferèndum de l’1 d’octubre. 

En aquest sentit, l’alcaldessa
de Gavà i amfitriona de l’acte,
Raquel Sánchez, va demanar
que “deixin en pau” els alcaldes
socialistes per les pressions per
col·laborar amb la consulta, i va
afegir que els batlles treballen
pels seus pobles i ciutats”. Sán-
chez va criticar el president de la

Generalitat, Carles Puigdemont,
a qui va acusar de “passar el co-
rró per les persones que no pen-
sen com ell”, i també va criticar
al president del govern espanyol,
Mariano Rajoy, el qual el va
acusar d’actuar amb “irrespon-
sabilitat, censura i paràlisi”. 

Per la seva banda, el secretari
general del PSOE, Pedro Sán-
chez, també va arremetre contra
el procés i va donar suport al pre-
sident espanyol, Mariano Rajoy,
en el seu intent d’evitar l’1-O.

L’acte va tenir l’apunt graciós
amb l’aparició del “Mingo” que
es va fer famós a les festes de
Bellvitge, a l’Hospitalet.

Pla d’actuació a Ausiàs March
per millorar la convivència

CONVIVÈNCIA 4Després de me-
sos de treball dels tècnics mu-
nicipals i l’associació de veïns,
l’Ajuntament ha presentat el
nou pla d’acció pel barri d’Ausiàs
March, una de les zones de la
ciutat amb més dificultats i ne-
cessitat de treball comunitari.  

Segons ha explicat el consis-
tori, els objectius del pla són la
millora de la convivència entre el
veïnat, la reflexió i acceptació de
la normativa de civisme, el treball
pel compliment de la normativa
d'horaris per promoure el res-
pecte, el suport en la dinamitza-

ció de l'associació veïnal, el fo-
ment del bon ús i manteniment
de l'espai públic, la prevenció i in-
tervenció en els conflictes i l'a-
companyament i suport en la
gestió de les comunitats de pro-
pietaris. Per donar resposta a
aquestes necessitats i davant la
detecció d'oportunitats de canvi,
es proposen intervencions a ni-
vell d'espais –espai públic, co-
munitats  i associació de veïns–
i a nivell de col·lectius –joves, do-
nes, gent gran–. Les accions s'a-
niran definint al llarg dels dos
anys de durada del pla.

Els gavanencs  Teatr3s porten
Frida Khalo a l’escenari

CULTURA4La companyia me-
xico-catalana Teatr3s continua la
seva exitosa gira amb l’obra Fri-
da Kahlo Viva la Vida, d'Hum-
berto Robles. Després d’actuar a
l’estiu a Barcelona, a finals de se-
tembre tornen a la Sala Fènix del
Raval per oferir aquest monòleg
que narra la soferta vida de la
pintora mexicana, i que permet
conèixer una mica més a la ge-
nial artista, interpretada per
Marisol Salcedo, sota la direcció

de Carles Solsona. Segons ex-
pliquen els responsables de Te-
atr3s, l’obra tracta quan en un
dia de morts, Frida Kahlo espe-
ra als seus convidats i mentre
cuina, realitza un monòleg entre
el dolor, la passió i l'humor, re-
passant l’estat de l’art, la socie-
tat i la política de la seva època,
que podria ser extrapolable a
avui. La companyia portarà l’o-
bra a Atrium Viladecans el prò-
xim 30 de setembre.

Successos | Crema una fàbrica de gelats del polígon Barnasud
Un incendi ha cremat una indústria de productes semielaborats per a gelateria i pastisseria,

a la cantonada entre el carrer Tarragona i el de la Ciència. Deu dotacions dels Bombers 
han treballat en les tasques d'extinció de les flames, que han calcinat totalment 

la part superior de la fàbrica, on hi havia les oficines. No hi ha hagut ferits.  
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Inaugurat el centre neuràlgic
de les tradicions pratenques

EQUIPAMENTS4Les entitats de
cultura tradicional del Prat ja te-
nen la seva anhelada seu. Una
antiga nau industrial  del polígon
del Fondo d’en Peixo llogada i re-
habilitada per l’Ajuntament es
convertirà amb el centre neu-
ràlgic de la cultura tradicional
pratenca, sent la seu  de la fede-
ració d’entitats El Nus, formada
per geganters, bastoners, els
diables, Picacrestes i amics de la

sardana. En aquest nou equipa-
ment, que s’anomena La Nau,
tindran espais per a les seves ac-
tivitats internes –reunions, as-
saigs o tallers–. 

A més, acull l’exposició per-
manent del seguici popular fes-
tiu, on es podran contemplar les
figures de la tradició praten-
ca –gegants, bèsties, etc.– i co-
nèixer de prop les expressions de
cultura popular de la ciutat.

Fotografies per conscienciar
sobre el càncer de mama 

CAMPANYA4Més de 100 veïns
i veïnes van participar en la
campanya Toca-te-les, una ses-
sió fotogràfica realitzada per
conscienciar sobre la salut ma-
mària i la prevenció del càncer
de mama. L’acció consistia a
deixar-se fotografiar amb el tors
nu mentre amb les mans es pal-
pen els pits, una acció d’autoex-
ploració del propi cos que és clau
per detectar qualsevol nòdul es-
trany. Cal destacar la impor-

tància en la dinamització i difu-
sió d'aquesta activitat per part de
les entitats Areola i Junta Local
Catalunya Contra el Càncer. 

La fotògrafa pratenca Núria
Oreja va captar l’actitud positi-
va de les participants, models
improvisades que van compar-
tir moltes històries i experiències
personals. Aquesta iniciativa,
promoguda per l’Ajuntament,
és la primera de diverses accions
que es faran durant l’octubre.

TRADICIÓ4Com no podia ser
d’una altra manera, la Festa Ma-
jor torna a venir carregada de
música, amb grans grups i múl-
tiples estils perquè els veïns
triïn, remenin i descobreixin. 

La primera de les jornades,
divendres 22, començarà amb el
quartet barceloní Manel, un dels
grans de l’escena catalana, que
interpretaran els temes del seu
darrer treball Jo Competeixo.
Tot seguit serà el torn dels te-
rrassencs Doctor Prats, que tor-
nen a la ciutat després de parti-
cipar en una de les edicions de
l’Altraveu, i portaran els seus rit-
mes ballables d’ska i reggae.
Tancarà la nit el dj de Flaix FM
Sergi Domene. La música con-
tinuarà dissabte 23 amb el pop
andalús de El Arrebato, i el mí-
tic rumbero Kiko Veneno, amb
quaranta anys a sobre dels es-
cenaris. També actuaran el grup
de  versions Pachucos i els dj lo-
cals Pratlessons. Pel que fa a l'al-
tre escenari, el parc del Fondo
d'en Peixo, hi passaran Mar-
lango, Sense Sal i Jenny and

the Mexicats, a més del festival
Meló_dia, de grups locals.

L’altre plat fort de la Festa
Major d’enguany és la cultura
tradicional i popular. La Fede-
ració d’entitats el Nus, que va
estrenar la seva seu La Nau de
Cultura Popular el passat 15 de
setembre, s’encarregarà en-
guany de l’organització de mol-

tes de les activitats. El tret de
sortida serà el Toc d’Inici, seguit
de l’Esclat de Festa Major. I du-
rant la festa es realitzarà el Pra-
tifoc, la trobada de gegants i la
trobada castellera, on els Cas-
tellers del Prat estaran acom-
panyats pels Capgrossos de Ma-
taró, Castellers de Cornellà i
Castellers de Terrassa.

Manel serà el cap de cartell a l’estació de la Renfe. Foto: Manel

La música i la cultura popular,
protagonistes de la Festa Major

Successos | Cau una banda que robava en pisos
Els Mossos d'Esquadra han desarticulat un grup format per set persones 
acusades de cometre catorze robatoris a l'interior de domicilis del Prat i 

altres municipis de la província a la segona quinzena d'agost. El grup estava
especialitzat a entrar per les portes principals sense forçar el pany. 
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4Pas endavant en la lluita contra
els efectes de les clàusules abusives
dels bancs. La Diputació de Barce-
lona i l’Il·lustre Col·legi de l’Advocacia
de Barcelona (ICAB) han signat un
acord que preveu el desplaçament
d’advocats a les dependències dels
Serveis Públics de Consum de les
comarques barcelonines que, prè-
via visita concertada, atendran de
forma individualitzada les consul-
tes dels consumidors. A més, tam-
bé rebran atenció personalitzada en
relació a la justícia gratuïta si deci-
deixen acudir a la via judicial. 

“Aquest conveni reforça el ser-
vei d’atenció al ciutadà de la Dipu-
tació i se suma als ja treballats en
matèria d’atenció jurídica”, explica
la presidenta de la Diputació, Mer-
cè Conesa, que considera “impres-
cindible garantir el servei al ciuta-
dà”. “Agraïm el paper de la Dipu-
tació en la firma de l’acord, ja que
ha permès aplegar mitjans per
defensar els drets de les persones”,
diu el degà de l’ICAB, Oriol Rusca.
“La proximitat és fonamental i,
en aquest sentit, el coneixement
que té la Diputació del territori ha
estat clau”, afegeix.

A TOTA LA DEMARCACIÓ
Aquest primer conveni cobrirà 22
Serveis Públics de Consum a sis co-

marques –Alt Penedès, Anoia, Baix
Llobregat, Barcelonès, Garraf i Ma-
resme–, una àrea amb prop d’un
milió i mig de persones. Les visites
es podran concertar fins al mes de
desembre, a excepció de l’agost, i
es faran, per tant, durant prop de 90
dies hàbils fins a finals d’any. En
aquest termini s’oferirà el servei 350
hores cada mes. En aquest sentit, la
diputada de Salut Pública i Consum,

Laura Martínez, destaca que “el
ciutadà, a través del seu ajunta-
ment, rebrà una atenció acurada i
personalitzada”. “També en rela-
ció a la justícia gratuïta si decideix
acudir a la via judicial”, remarca.

L’objectiu de Diputació és es-
tendre aquest servei d’assessora-
ment personalitzat sobre clàusules
abusives als 311 municipis de la de-
marcació. Així, la corporació con-
templa la firma de convenis amb la
resta d’Il·lustres Col·legis d’Advocats,

com són els de Granollers, Manre-
sa, Mataró, Sabadell, Sant Feliu de
Llobregat, Terrassa i Vic.

SUPORT AL CONSUMIDOR
Els acords amb els col·legis d’ad-
vocats se sumen a les accions de su-
port als consumidors que la Dipu-
tació impulsa des de fa mesos per
acompanyar-los en les reclama-
cions per les clàusules abusives.

Justament per atendre les con-
sultes, enguany s’ha augmentat
fins als 2 milions d’euros el pressu-
post destinat als Serveis Públics de
Consum. També s’ha intensificat la
formació específica en clàusules
abusives als tècnics d’aquests ser-
veis –77 municipals i set comarcals–
i s’han contractat les associacions
de consumidors més representati-
ves per fer 150 xerrades i tallers
arreu del territori.

En els 224 municipis que no
disposen de Servei Públic de Con-
sum propi, els ciutadans també re-
ben atenció a través de les Unitats
Mòbils d’Informació al Consumi-
dor (UMIC). Des de principis d’any, a
més, la Diputació ofereix consells i in-
formació sobre els protocols de les
entitats bancàries, adreces de con-
tacte, l’agenda d’accions formatives
i un formulari de reclamació a través
del seu web www.diba.cat.

Contra les clàusules abusives
» La Diputació de Barcelona i l’ICAB signen un conveni per assessorar de forma gratuïta els afectats

» L’acord s’estendrà a tota la demarcació i preveu el desplaçament d’advocats als municipis

4Connectar la ciutadania amb la
cohesió social, com a pilar bàsic de
l’estat del benestar, és un dels ob-
jectius estratègics del Pla de Man-
dat 2016-2019 de la Diputació de
Barcelona. 

A banda del suport que ja
presta als consumidors, la corpo-
ració impulsa en aquesta línia un
Pla de Xoc contra la Pobresa, que
vol donar resposta a l’empobri-
ment progressiu i al correspo-

nent increment del risc d’exclusió
social a la demarcació.

Com a accions concretes,
aquest Pla de Xoc contra la Po-
bresa inclou el programa de Fo-
ment de l’Ocupació, el Servei
d’Intermediació de Deutes de
l’Habitatge, el programa d’Audi-
tories i Intervenció en habitatges
en situació de pobresa energèti-
ca i el programa Targeta Moneder
amb impacte social.

Ciutadania i cohesió social

Conesa: “El conveni

reforça el servei 

d’atenció ciutadà 

de la Diputació”

Serveis

@diba

Els advocats assessoraran en les reclamacions sobre clàusules abusives dels bancs a petició dels consumidors. Fotos: iSotck i Arxiu
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POLÍTICA4“Amb mi que no hi
comptin”. Aquest lema del Par-
tit dels Socialistes de Catalunya
es fa més evident que mai en els
ajuntaments del Delta del Llo-
bregat, els quals s’han negat a
col·laborar amb la celebració
del referèndum d’autodetermi-
nació, convocat per la Generali-
tat per al pròxim 1 d’octubre. 

El president del Govern, Car-
les Puigdemont, va fer arribar
una carta a tots els batlles de-
manant-los que cedeixin els lo-
cals que normalment són punts
de votació perquè també ho si-
guin l'1 d'octubre, i donava 48
hores per respondre si així ho fa-
ran o bé si hi fan al·legacions. Un
per un, tots els alcaldes de les
ciutats del Delta han respost
que ‘no’ a aquesta petició de la
Generalitat, i ara per ara és un
misteri on podran anar a votar
els veïns d’aquestes poblacions el
dia 1 d’octubre. 

L'alcaldessa de Castelldefels,
Maria Miranda, ha contestat el

requeriment del president de la
Generalitat explicant-li que, com
que el Tribunal Constitucional ha
suspès la Llei del Referèndum,
els locals de titularitat municipal
no poden ser posats a disposició
per a aquesta finalitat. Aquesta
resposta ha estat avalada per
les formacions de l’equip de go-
vern (PDeCAT, Movem, ERC i
CSP), fet que garanteix l’estabi-
litat i que no passarà com a Es-
plugues, on s’ha trencat el pacte
entre socialistes i PDeCAT. Uns
quilòmetres més enllà, a Gavà,
l’alcaldessa Raquel Sánchez era
un pèl més contundent, i en un
comunicat assegurava que no
podia “compartir l’estratègia de
situar la institució” que presideix
“al marge de la legalitat”, i asse-
gurava que tot plegat “és una po-
lèmica que no cal”, ja que la Ge-
neralitat té prou locals de la seva
titularitat que pot fer servir com
a punts de votació. 

I uns quilòmetres més enllà,
un nou “no” es formalitzava en

l’únic ajuntament d’ICV de la
zona. L’alcalde del Prat, Lluís
Tejedor, responia la missiva de
Puigdemont dient que “qualsevol
acord que ignori la resolució del
Constitucional podria comportar
eventuals responsabilitats legals”
i, per tant, descartava la cessió de
locals municipals per a l’1-O.

RETIRADA DE LA PROPAGANDA
Més enllà de la col·laboració
dels consistoris per a la celebra-
ció del referèndum, la campan-
ya de les entitats sobiranistes i les
formacions partidàries del ‘sí’ es-
tan trobant una dificultat ines-
perada: les policies locals i les
brigades municipals. A Vilade-

cans, el cos de manobres va des-
penjar en poques hores totes
les pancartes que la secció local
d’Òmnium va penjar, mentre
que ERC del Prat ha alertat que
la policia local va identificar 10
persones que eren en una carpa
informativa i que els va requisar
tot el material que duien.

No cediran locals per a l’1-O
» Cap consistori del Delta ha donat suport a la celebració del referèndum d’autodeterminació

» Partits independentistes denuncien que les policies locals els requisen material de campanya 

Un operari despenja una pancarta d’Òmnium davant l’església de Sant Joan de Viladecans. Foto: Àlex Gallo

Agenda nacional | 70 regidors i exregidors donen suport a l’1-O
Representants municipals i excàrrecs del PSC i ICV de la comarca han signat un manifest a favor del

referèndum d’autodeterminació del pròxim 1 d’octubre. Federic Prieto, exbatlle de Cornellà pel
PSUC, és l’impulsor del manifest, al qual també hi donen suport els exalcaldes del  PSC d’Olesa 

de Montserrat, Pallejà i Sant Boi o l’actual batlle de Torrelles de Llobregat (ICV).
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AGENDA MENSUAL
agenda@comunicacio21.com

DIMECRES 11 D’OCTUBRE
21:00 El Consell municipal de pau i solidaritat

ha preparat un Concert Solidari Gesta Àfrica,
en el marc de les 28es Jornades de Pau i So-
lidaritat. / Teatre Plaza.

DIJOUS 28 DE SETEMBRE
18:30 La Josep Soler Vidal serà l’escenari de la

presentació del llibre Si te preguntan por las
drogas, háblales de mi sonrisa. / Biblioteca Jo-
sep Soler Vidal.

DISSABTE 7 D’OCTUBRE
10:00 Una de les activitats de l’11è cicle d’ac-

tivitats als parcs, platges i rius és aquesta ma-
tinal d’observació en el marc del Dia Mundial
dels Ocells. / Estany de la Murtra.

DISSABTE 30 DE SETEMBRE
21:00 Frida Kahlo Viva la Vida és el nom d’una

obra de teatre en la qual l’artista mexicana
recorda, de forma viva i crua, els moments més
importants de la seva trajectòria professio-
nal i personal. / Atrium.

DISSABTE 7 D’OCTUBRE
09:30 La pròxima sessió del curs Viladecans re-

para portarà per títol Taller d’hort vertical,i està
pensat perquè en gaudeixi tota la família. /
Viladecans Repara.

DISSABTE 23 DE SETEMBRE
23:00 Leonor Watling i Alejandro Pelayo, Mar-

lango, s’encarregarà d’un concert en el marc
del cicle Músiques al Parc. / Parc del Fondo
d'en Peixo.

DIMARTS 3 D’OCTUBRE
10:30 Creació de personatges, serà el nom del

taller que es farà, a partir del dia 3 del mes
que ve, a la biblioteca. Cal inscripció prèvia.
/ Biblioteca Antonio Martín.

DISSABTE 7 D’OCTUBRE
EL PRAT Partit de bàsquet corresponent a la pri-

mera jornada de la lliga LEB Or entre el CB Prat
i el Levitec de Huesca (18:15). / Pavelló Joan
Busquets.

CASTELLDEFELS EL PRAT ESPORTSVILADECANSGAVÀ

Manel, Doctor Practs i Sergi Domene
seran tres dels convidats estrella en la
pròxima Nit a l’estació, que enguany
arriba de la mà de FlaixFM. / Pàrquing
de l’Estació.

Manel, estrella d’una nit de
música organitzada per FlaixFM
Divendres 22 de setembre a les 23:30

Vols crear el teu propi negoci? informarà
els emprenedors sobre formes jurídi-
ques, tràmits i tot el que han de fer per
tirar endavant els seus projectes. / Cen-
tre de Suport a l'Empresa (CSE).

Una sessió pensada per 
als joves emprenedors

Dijous 5 d’octubre a les 11:30

Un Castelldefels en hore s
baixes rep la UE Sant Andreu

Diumenge 24 de setembre a les 12:00

Una tarda fantàstica per a tota la fa-
mília. El mag Stigman arriba a la ciu-
tat per presentar un espectacle per a
petits i grans. / Teatre Plaza.

El mag Stigman porta 
la seva màgia a la ciutat

Dissabte 7 d’octubre a les 18:00

CASTELLDEFELSPartit de futbol de la
setena jornada de Tercera divisió en-
tre la UE Castelldefels i la UE Sant
Andreu. / Municipal Els Canyars.

Viladecans | Joan Rodríguez, nou president del CB Viladecans
Relleu a la presidència del Club de Beisbol Viladecans. Joan Rodríguez, de 33 anys, és el

nou màxim responsable de l’entitat després que la seva candidatura fos l’única presentada
per substituir Julio Cano. Un dels primers projectes de la nova junta del club serà una 

nova pàgina web, que està previst que comenci a funcionar el divendres 6 d’octubre.

Carles Castillejo acaba segon
a la 39a Cursa de la Mercè

VILADECANS4Carles Castillejo
es va quedar a les portes de la seva
quarta victòria a la 39a Cursa de
la Mercè. L’atleta viladecanenc va
tornar a participar en una de les
seves proves preferides, els 10
quilòmetres per commemorar
la festa de la patrona de Barcelo-
na, el passat dia 17, però va haver
de conformar-se amb la segona
posició en la general.

El corredor d’Adidas va com-

pletar el recorregut, que recorria
bona part del centre de la ciutat,
en 29 minuts i 43 segons, una
marca 16 segons millor que la que
li va servir per aconseguir la vic-
tòria l’any passat.

I precisament el corredor a qui
Castillejo va privar del triomf el
2016, Mourad El Bannouri, va
guanyar la prova amb una marca
de 29 minuts i 24 segons. Abde-
rrahim El Jaafari va ser el tercer.

El CB Prat començarà el quart
curs a LEB Or visitant Palma

EL PRAT4Compte enrere per a
l’inici d’un curs ple de novetats.
El CB Prat, que per primera ve-
gada en molts anys no té vincu-
lació amb la Penya i que entre-
narà Arturo Álvarez, començarà
la quarta temporada a la lliga LEB
Or el pròxim dissabte 30 al Po-
liesportiu de Son Moix contra l’I-
berostar Palma.

Per veure l’equip per prime-
ra vegada al Joan Busquets cal-
drà esperar una setmana més,

fins al 7 d’octubre, quan els pra-
tencs rebran la visita del Huesca. 

LLIGA CATALANA LEB
Abans que arrenqui la competició
regular, però, el Prat tindrà l’o-
portunitat de classificar-se per a
la final de la Lliga Catalana LEB.
L’equip depèn de si mateix per ac-
cedir a la final: si derrota el For-
ça Lleida el pròxim dia 20 a To-
rrefarrera, s’enfrontarà al Barça B
pel primer títol de la temporada.

BAIX LLOBREGAT4La sisena jor-
nada de la Tercera divisió va dei-
xar-nos el tercer derbi de la tem-
porada –el primer va ser el Gavà-
Castelldefels de la quarta data del
curs–, un Prat-Castelldefels que
va ser dominat de forma aclapa-
radora pel conjunt de Pedro Dó-
lera (4-0). El matx, de fet, es va
quedar sense història al minut 12,
quan els potablava ja dominaven
per 3-0, gràcies a un gol d’Aitor
Lario i un doblet de Toni Larro-
sa. Aquest resultat fa que el con-
junt pratenc es consolidi en ter-
cera posició, en zona de play-off,
i com a un dels candidats a tornar
a Segona B, juntament amb l’Es-
panyol B i l’Hospitalet. Precisa-
ment els riberencs visitaran el
Sagnier el pròxim dia 24, el Reus
B o el Santboià seran els pròxims
reptes del conjunt de Dólera.

El Gavà, per la seva banda, va
trencar una bona ratxa de dues
victòries seguides el passat diu-
menge 17, perdent en la seva vi-
sita al Reus B. Els blaugrana s’han
convertit en el ‘matagegants’ de la
categoria, ja que les dues victòries

que han aconseguit fins ara són
contra dos dels quatre primers
classificats, 1-2 en el derbi del pas-
sat dia 9 i 1-0 a la Bòbila contra
l’Hospi en la primera jornada in-
tersetmanal de la temporada.
Ara, per tant, els gavanencs hau-
ran de començar a obtenir bons
resultats contra equips com la UE
Figueres, el Santboià, el Santfe-
liuenc o la Pobla de Mafumet.

Per últim, el Castelldefels va
començar la lliga sumant quatre

de sis (0-0 contra l’Espanyol B i
un contundent 0-6 al derbi con-
tra el Gavà), però d’aleshores
ençà, els de Miki Carrillo han
encadenat quatre derrotes con-
secutives, totes elles sense veure
porteria. L’objectiu, per tant, és re-
cuperar la punteria per abando-
nar la zona baixa de la classifica-
ció. Els castelldefelencs rebran la
visita del Sant Andreu, visitaran
la Feixa Llarga i jugaran als Can-
yars contra l’Horta pròximament.

Els potablava no van donar cap opció al Castelldefels. Foto: Oscar Yeste / AEP

El Prat derrota el Castelldefels 
i es fa fort a la zona de ‘play-off’
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